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a r m a n m e l i . i r شمخانی از دستور آزادی بازداشتی های حوادث 
اخیر خبر داد: 

 احقاق حق مردم خوزستان 
در مسيرِ صلح 

 الیگودرز شلوغ شد و یک نفر کشته داد 
 ابتکار: صدای مردم را بشنویم 

 جهانگیری: آب برای مردم خوزستان است 
و هیچ کس دیگری برای این آب برنامه ندارد 

گفت و گــــو
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در گفت و گو با »آرمان ملی«:   

 راه حل بدهيد: 
خوزستان »گريه كن« نمي خواهد 

  باید خواسته های  مردم خوزستان انجام شود 
   ارسال آب معدنی توهین و تحقیر خوزستان است 

  سد گتوند هیچ خاصیتی برای خوزستان ندارد و باید جمع شود

 آرمان ملی: همه در تلاش برای نشاندن لبخند 
بر لب خوزستانی ها هستند تا به نوعی نشان دهند 
هشت سال ایثار و مقاومت این استان را فراموش 
نکرده و در روزهای سخت کنار خوزستان هستند. 
در این راستا معاون اول رئیس جمهور دیروز به این 
استان سفر کرد. اسحاق جهانگیری در این سفر دو 
روزه از هورالعظیم و سد کرخه بازدید خواهد کرد و 
از نزدیک در جریان مسائل و مشکلات موجود قرار 
خواهد گرفت. معاون اول رئیس جمهور همچنین با 
شیوخ، صاحب نظران و نخبگان استان خوزستان نیز 
دیدار خواهد کرد و از دغدغه ها و مطالبات آنان مطلع 
خواهد شد. برگزاری جلسه ستاد بحران و شورای آب 
و کشاورزی استان خوزستان و اتخاذ تصمیمات لازم 
برای برون رفت از وضعیت فعلی از دیگر برنامه های 
دکتر جهانگیری در این سفر است. وی با اشاره به 
اینکه همیشه در هر فرصتی پیش آمده در طول 
هشت سال تصدی معاون اول رئیس جمهوری از 
فرصت استفاده کرده و به این استان سفر کرده ام 
افزود: متاسفانه یا خوشبختانه برخی سفرها در 
اوج بحران هایی همانند ریزگردها و گرد و غبار در 
سال 95 سیلاب های عید 98 که مردم این استان 
شرایط سختی را داشتند در کنار آنها حاضر شدم و 
در پایان دولت و بحران بی آبی و خشکسالی خدمت 
مردم عزیز این استان رسیده ام. جهانگیری با تاکید 
بر اینکه آنچه در توان دولت و کشور باشد طبق 
فرمایشات مقام معظم رهبری، رئیس جمهور و 
رئیس جمهور منتخب و به نمایندگی از ارکان کشور 
و نظام پیگیری ها را در این سفر انجام خواهم داد، 
گفت: در این سفر مشکلات بررسی و راهکارها ارائه 
می شود تا دغدغه های مردم خوزستان به حداقل 
ممکن برسد. معصومه ابتکار معاون امور زنان و 
خانواده رئیس جمهوری هم در حساب توئیتری 
خود ضمن انتشار ویدئویی که در آن زنی خوزستانی 
در اعتراض به بی آبی خوزستان می گوید »مظاهرات 
سلمی است«، نوشت: این صدای نرم مسالمت 
است. این صدای اعتراض مسالمت آمیز است. این 
صدای یک  زن، یک مادر، که برخلاف بیگانگان، 
درگیری، خونریزی و ناامنی نمی خواهد. مطالبه 
حقش را دارد. وی در ادامه نوشت: صدای مردم را 
بشنویم و شفاف گفت وگو کنیم. راه نجات، اجرای 
ارزیابی زیست محیطی قبل از انتقال آب و سازگاری 

کشاورزی و صنعت با خشکسالی است. 
البته خوزستان ۱8 نماینده در مجلس دارد. اگر 
این ۱8 نفر صدای اکثریت مردم اند چرا این صدا 
شنیده نمی شود و اگر اکثریت مردم را نمایندگی 
نمی کنند چون در فضای غیر رقابتی با آرای حداقلی 

به مجلس رفته اند.
  خوزستان تنها نیست

روزهاست که اشک در چشمان خوزستانی هاست 
و حتی خبرسازی دلواپسان هم نتوانست مرهم 
موقتی بر دردهای آنان باشد. خبرگزاری فارس با 
انتشار تصویر کودکی که به همراه گاومیشش در 
آب است، نوشت: »با آزادسازی آب از سد کرخه 
روز چهارشنبه ۳۰ تیرماه آب به مناطق پایین دست 
سد رسید« اما این علاج درد مردم خوزستان نبود 
چنانکه معاون مطالعات پایه و طرح های جامع 
منابع آب سازمان آب و برق خوزستان با بیان اینکه 
اکنون حدود ۷۰ درصد از سد کرخه خالی است، 
گفت: » فقط حدود ۷5۰ میلیون متر مکعب تا تراز 
نیروگاه در سد کرخه آب وجود دارد. وقتی انحرافی 
نسبت به برنامه مدیریت خشکسالی ایجاد می شود، 
ریسک تامین مصارف آب در ماه های آینده افزایش 
می یابد.« »ما تشنه ایم«، »هور ما کجاست«، »کرخه 
و کارون جان ماست«؛ این شعار ها بخشی از صدای 
مردم خوزستان در اعتراضات اخیر به بحران بی آبی 
در آن شهر است. فریادی که اگر شنیده نشود و 
همین امروز و حالا به آن اهمیت داده نشود، به زودی 
و در کمتر از پنج سال حداقل از نیمی از ایران و در 
ادامه احتمالا از بیشتر استان های کشور شنیده 
خواهد شد. بحران آب یکی از اصلی ترین بحران های 
ایران در یک دهه آتی خواهد بود. ایران تشنه را 
یارای مقاومت نیست پس باید فکری کرد؛ حتی 
یک دقیقه تعلل برای حل مشکل هزینه گزافی برای 

کشور خواهد داشت. 
  الیگودرز هم اعتراض کرد

در روزهای گذشته هم خوزستان ناآرام بود، 
مردم به تشنه بودن استانی اعتراض دارند که روی 
نفت خوابیده است؛ کمترین نیاز حیات یعنی آب از 
آنها دریغ شده است. این اعتراضات به مناطق دیگر 
هم مثل لرستان کشیده شد؛ چنانکه شامگاه ۳۱تیر 
در برخی خیابان های شهر الیگودرز برای چند 
ساعتی، ناآرامی هایی به وجود آمد. در این ناآرامی ها 
عده ای که مدعی بودند برای موضوع مشکلات آبی 
خوزستان به خیابان آمده اند، اقدام به ایجاد آتش 
در معابر و تخریب اموال عمومی کردند. تعدادی از 
مردم شهرستان الیگودرز در حمایت از مردم استان 
خوزستان شب گذشته به طور مسالمت آمیز تجمعی 
داشته و خواستار حل مشکلات آبی خوزستان 
شدند، اما در پی تیراندازی صورت گرفته از سوی 
افراد ناشناس، یک جوان کشته و هفت نفر زخمی 
شدند. فرمانده نیروی انتظامی استان لرستان در 
گفت و گو با  تسنیم با اشاره به شلیک افراد مسلح 
ناشناس به مردم و نیروی انتظامی گفت: »افراد 
ناشناس به سمت مردم و نیروی انتظامی شلیک 
کردند که متاسفانه یک جوان فوت و چند نفر دیگر 
از مردم و نیروی انتظامی زخمی شدند. بررسی و 
شناسایی افراد مسلح ناشناس که سبب ناآرامی 
شدند و به مردم حمله کردند و اموال عمومی را 
آتش زدند، آغاز شده و تا شناسایی و دستگیری این 
افراد ادامه دارد.« همچنین در شامگاه ۳۱ تیر برخی 
درصدد برهم زدن نظم در بهبهان بودند. فرماندار 
شهرستان بهبهان گفت: عده ای فرصت طلب سعی 
در ایجاد ناامنی و بهم زدن نظم عمومی را داشتند که 
با هوشیاری نیروهای امنیتی بازداشت شدند. یوسف 
زمانی اصل اظهار کرد: در پی اعتراضات و مطالبات 
به حق مردم استان خوزستان نسبت به مشکلات 
کمبود آب افرادی فرصت طلب و عموما معاند نظام 
با بر هم زدن امنیت در جامعه سعی کردند مطالبه 
عمومی مردم به حاشیه رود.                  ادامه صفحه 11

گــــزارش

آرمان ملی- سهیل ثابت: جامعه ایرانی 
طی سال های اخیر همواره با مشکلات متعددی 
روبه رو بوده است. از مشکلات معیشتی و 
اقتصادی که چند سالی است هم سفره مردم 
شده تا تحریم ، کرونا و امروز بحران آب و برق. 
آنچه مسلم  است امروز قصه پرغصه خوزستان نه عدم برخورداری از 
امکانات رفاهی که نداشتن نخستین نیاز هر انسان برای ادامه حیات 
یعنی آب است. خوزستان امروز با بحران آب روبه روست همین 
امر نیز باعث شده تا مردم در شهرهای مختلف خوزستان دست به 
اعتراض بزنند و حق خود از آب را مطالبه کنند. قدر مسلم خوزستان 
بخش مهمی از کشور است و روا نیست در زمان هایی مثل انتخابات 
یا دیگر مقاطع از حضور حماسی آنها سروده ها گفته شود، اما مواقع 
مضیقه و مشکلات توجهی به آنها نشود؛ لذا وظیفه ای ملی است که 
همه کسانی که مسئولیتی در این حوزه دارند به جد وارد شوند و این 
استان قهرمان پرور کشور را از بحران ایجاد شده، رهایی دهند. برای 
بررسی شرایط بحرانی خوزستان، راهکارها برای حل این بحران و 
نوع مواجهه با مردم »آرمان ملی« با غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی 
رئیس فراکسیون مستقلین مجلس دهم و نماینده اداوار مردم رشت 

در مجلس به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.
  بحران آب در خوزستان چندی است که به موضوع 
اول کشور تبدیل شده و همه شئون کشور را تحت تاثیر 
قرار داده است؛  این شرایط و حواشی آن را چطور ارزیابی 
می کنید و چه راهکارهایی می توان برای خروج از این بحران 

در نظر گرفت؟
امروز همه کشور با دیدن چنین شرایطی حق را به خوزستان 
می دهند و می گویند بسیاری از مشکلات و مشقات جنگ را 
خوزستانی ها کشیدند. در همین رشت در کل هشت سال جنگ 
سه بار هواپیمای عراقی آمد، اما نه به این معنا که رشت در جنگ 
مشارکت نداشت اما خوزستانی ها  در این مدت بیشترین آسیب را 
دیدند و خیلی در مورد آنها  کم لطفی شده است. این حق خرمشهر 
نیست.  خرمشهری که خدا آزاد کرد چرا ما ملت یا مسئولان اسیرش 
کردیم. مگر خرمشهر را خدا آزاد نکرد؛ ولی یک عده مسئول ناتوان 
خرمشهر را اسیر و مردم را بیچاره کردند. شش سال پیش مقام 
معظم رهبری فارغ از تمام نگرش های سیاسی سیاست هایی ابلاغ 
کردند اما چرا عمل نشد؟ امروز مردم خوزستان مگر چه می خواهند؟ 
رفاهیات آنچنانی طلب کردند یا توقعات بی جا داشتند؟ خوزستانی ها 
فقط آب می خواهند؛ چرا به آنها پرداخته نمی شود؟ این مردمی که 
در بدترین شرایط جنگ، اهواز را خالی نکردند. اگر مردم شهر را خالی 
می کردند صدام خیلی کارها می توانست انجام دهد. حال با همه این 
اوصاف سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری هم اجرا نشد. اکنون 
کسی شک ندارد که سد گتوند و سازه آن تا 2۰ کیلومتر عقب تر از 
جایی که باید ساخته می شد، احداث شده و این حرکت غلط شاید 
خوزستان را  ۱۰۰ سال عقب انداخت. لذا خیلی سریع باید لوله کشی 
کنند و آب پشت سد را به خلیج فارس بریزند و سد را هم جمع کنند.  
این سد هیچ خاصیتی جز آسیب رساندن به خوزستان ندارد. شش 
رودخانه از خوزستان می گذرد، چرا باید آب شیرین کارون اینگونه 
شور شود که هیچ کس نتواند از آن استفاده کند؟ حال برخی طرح 
آب شیرین کن می دهند در حالی که آب از ابتدا شیرین بود و ما 
با دخالت در طبیعت آب را شور کردیم. در هر صورت حق مردم 
خوزستان ادا نشده است. جگر مردم کشور از شمال تا جنوب برای 
خوزستانی ها خون است و مردم ناراحتند. چرا باید شرایطی ایجاد 
شود که معاندان ، منافقان و خارجی  ها فکر کنند که شرایطی برای 
ناآرامی باز شده است؟ در خرمشهر، اهواز، شلمچه و سایر شهرهای 
استان خوزستان کوتاهی شده است. مردم شلمچه که سانتی متر 
به سانتی مترش خون ریخته شده، از تشنگی در حال تلف شدن 
هستند. باید به این مردم رسیدگی شود، در رفاه باشند و آسایش 
داشته باشند. آقای رئیسی می گوید که برای خوزستان استاندار ویژه 
خواهد گذاشت؛ خب استاندار ویژه به چه کار می آید؟ به جای این 
کارها  چند سناریو و راهکار بدهید که بحث آب، فاضلاب  و اشتغال 
مردم باید چگونه شود. دولت باید راسا به این دو، سه استان ورود 
کند. خود آقای روحانی باید راسا به خوزستان برود و در پایان دولت 
اعتبار خوبی از خود برجای بگذارد. روسای دیگر قوای محترم نیز که 
تا انتخابات در راه خوزستان بودند امروز هم باید به این استان بروند و 
درصدد حل مشکلات برآیند. با این شرایط باز هم همین فرمایشات 
رهبری که فرمودند مردم حق دارند و باید مردم را آرام و سبک کرد. 
  برخی مساله خوزستان را که بحثی ملی است را به 
رویکردهای جناحی و جریانی ربط می دهند  و صرفا دولت 
روحانی را در این امر و شرایط به وجود آمده مقصر می دانند؛ 

تحلیل شما از این مساله چگونه است؟
از سه، چهار دهه پیش این بحث بوده و برای همه دولت هاست، اما 
درد اینجا است که اصل موضوع که آب نیست را بر زمین گذاشته اند 
و یکدیگر را متهم می کنند . عده ای احمدی نژاد ، عده ای روحانی و 
برخی تا مرحوم هاشمی رفسنجانی و سد سازی هم رفته اند و تخریب 
می کنند. در حالی که اینها مساله ثانویه است و مساله اصلی آب است 
و این مردم چیز زیادی نمی خواهند. چقدر این مردم در فضای مجازی 
می نویسند که جواب آب، گلوله نیست  و شما یک ماه دیگر به خاطر 
این تشنگی گریه کنید. مردم گریه نمی خواهند راه حل ارائه دهید. 
باید یک تصمیم جدی بر ای سد گتوند گرفته شود اشکال ندارد که 
چند هزارمیلیارد تومان هدر برود، ولی باید تصمیم درستی در جهت 
اصلاح شرایط منطقه اتخاذ شود. اکنون نیز نباید دنبال این بود که 
احمدی نژاد مقصر بود، هاشمی ، خاتمی یا روحانی اکنون باید مشکل 
مردم را حل کرد. هواگرم است، آب نیست و حیوانات تلف می شوند.

  بحران آب در خوزستان باعث بروز برخی نارضایتی ها 
و اعتراضات شده که با برخوردهایی از دستگاه های مسئول 
روبه رو شده است؛ اساسا نوع برخورد با اعتراضات مردمی 

چگونه باید باشد؟
مقام معظم رهبری فرمودند که مردم حق دارند  و اگر فرمایشات 
رهبری در سیاست های ابلاغی گوش داده می شد، امروز به اینجا 
نمی رسیدیم. مردم این انقلاب و نظام را با همه مسائل دوست دارند. 
مردم دیگر نمی خواهند هزینه بدهند و دوست دارند که این نظام را 
حفظ کنند. البته مردم چون به آرزوها، ایده ال ها و وعده ها نرسیده اند، 
ناراحتند، اما کسی مقابل جمهوری اسلامی نیست. مردم ضدنظام 
نیستند باید درددل مردم شنیده شود و خواسته هایشان انجام 
شود. خواسته مردم غیرمعقول و غیرمشروع نیست. ما به این مردم 
وعده آب مجانی دادیم، اما بعد از چهاردهه یک قطره نیست. اکنون 
کمپین هایی درست شده بر ای ارسال آب معدنی به خوزستان؛ در 
حالی که این توهین و تحقیر مردم خوزستان است. الان باید همه 
جواب دهند که چه کار کردند؛ استاندارها، مدیران منطقه ای آب و 
فاضلاب ، تاسیسات نفتی چه کار کردند؟ همه حاضرند که بخشی از 
درآمد نفتی خوزستان در همان جا خرج شود؛ چرا که خوزستان هم 

بخشی از کشورمان است.

آرمان ملی - حمید شجاعی: در هر جامعه ای برخی افراد 
و چهره ها اعم از سیاسیون، چهره های ورزشی، هنری ، فرهنگی 
و... در جامعه از نفوذ کلام، محبوبیت و پایگاه اجتماعی بالایی 
برخوردارند. در کشورمان نیز عادل فردوسی پور به جهت محبوبیت 
خود و برنامه  اش »9۰ « بین مردم از این خصیصه برخوردار است. 
از این رو با وجود اینکه دو سال و 5 ماه از کنار گذاشتن وی از 
تلویزیون می گذرد، اما مردم او را فراموش نکرده اند و زمزمه ها 
نیز از احتمالا بالای بازگشت 9۰ به تلویزیون همزمان با تغییرات 
در دولت آینده و تغیرات در مدیران رسانه ملی می رسد؛ لذا بعید 
نیست از چندی بعد دوباره شاهد دوشنبه های فوتبالی با عادل و 

نود باشیم. 
  سرمایه سوزی به سبک صداو سیما

صدا وسیما به عنوان رسانه ای ملی نتوانسته آن طور که باید 
و شاید جایگاه سابق خود را در میان عامه مردم داشته باشد و 
با اضافه شدن فضای مجازی و شبکه های اجتماعی و دسترسی 
سریع مردم به اخبار و اطلاعات، باعث شده تا قدرت بلا منازع 
صداوسیما به عنوان تنها  رسانه صوتی و تصویری در دهه های اخیر 
به نحو محسوسی کاهش یابد. هر چند در این میان و با وجود همه 
این اتفاقات برنامه هایی بوده اند که همچنان تلویزیون را سرپا نگه 
داشته اند؛ مثل نود و خندوانه که اولی پس از سال ها و به واسطه 
کج سلیقگی مدیران از دور خارج شد و دومی نیز پس از اینکه چند 
ماهی را به واسطه برخی حاشیه ها از پخش به دور بود، پس از ماه به 
آنتن بازگشت. با این حال آنچه مسلم است مردم هنوز دوشنبه های 
با عادل را فراموش نکرده اند و با وجود اینکه 2 سال و اندی از 
تعطیلی برنامه 9۰ می گذرد، اما به ضرس قاطع می توان گفت 
که هیچ یک از برنامه  های ورزشی و حتی غیرورزشی تلویزیون 
به جهت کیفیت و بیننده برنامه به گرد پای نود هم نرسیده اند. 
هرچند که پیش از این نیز بارها بر این نکته تاکید کردیم که 

مدیران صداو سیما با حذف فردوسی پور و برنامه اش -خواسته یا 
ناخواسته- نوعی گل به خودی زدند و نه تنها نتوانستند این چهره 
محبوب را از عرصه رسانه  حذف کنند؛ بلکه برعکس فردوسی پور 
در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی به چهره و منبع مورد 
اعتماد مردم شد. سرمایه ای که می توانست همچنان پس از 
دهه ها در اختیار تلویزیون باشد، با تصمیماتی سلیقه ای و اشتباه 
با حذف از تلویزیون بخش اعظمی از مخاطبان این رسانه را نیز با 
خود برد. البته از2۰ اسفند 9۷ که آخرین روز حضور فردوسی پور 
در شبکه ۳  و برنامه نود بود تا کنون مدیران این شبکه و گروه 
ورزش صداوسیما تلاش های فراوانی را برای پوشش جای خالی 
فردوسی پور تدارک دیده اند که نمونه بارز آن را می توان در برنامه 
فوتبال برتر دید؛ اما به اذعان قاطبه کارشناسان تا مردم عادی، این 
برنامه حتی به مرزهای برنامه نود هم نرسیده و با وجود مجریان 

و گزارشگران بسیاری که در تلویزیون حضور دارند، هنوز 
جای خالی فردوسی پور احساس می شود. هرچند که 
فردوسی پور همچنان در مقام تهیه کننده در شبکه 
ورزش، فوتبال ۱2۰ را دارد، اما شناخته شدن وی 
با نود بوده است. البته تا کنون صحبت  های زیادی 
از سوی برخی مسئولان دولتی و غیردولتی برای 
بازگشت عادل و برنامه اش به آنتن شبکه ۳ مطرح 

شده، اما جملگی در مرحله حرف باقی مانده و به 
عرصه عمل نرسیده است. چه اینکه مقامات 

بلند پایه دولتی یا شورای نظارت بر عملکرد 
صداوسیما بر این نکته تاکید کرده باشند. 
آنچه مسلم است به نظر می آید که با 
وجود تغییراتی که در سطوح مختلف 
حاکمیتی و قوا اتفاق می افتد، بعید 
نیست که این تغییرات به صداو سیما 

نیز برسد و تغییرات گسترده مدیران و روی کار آمدن مدیران 
جدید راه را برای بازگشت عادل فردوسی پور به همراه نود هموار 
کند. باید منتظر روزها و هفته های پیش رو بود تا ببینیم تغییرات 

در صداوسیما به کدام سمت وسو خواهد رفت.
  بازگشت عادل؟

به نظر می رسد که همزمان با تغییرات در دولت، تغییر در 
بعضی ارگان ها و نهادها نیز در راه است. یکی از این سازمان ها 
صداو سیماست و آنچه مسلم است عبدالعلی علی عسگری از سمت 
خود کنار رفته و صندلی ریاست را به شخص دیگری خواهد سپرد. 
در این راستا همانطور که پیش از این نیز مطرح شد، دو گزینه اصلی 
برای ریاست جام جم یعنی عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر فعلی 
کشور و  محمدحسین صفار هرندی وزیر ارشاد دولت احمدی نژاد 
برای این پست در نظر گرفته شده اند که گویا حضور صفار هرندی 
در این سازمان جدی تر  از گذشته شده  و به احتمال فراوان وی 
جانشین علی عسگری خواهد بود. از طرفی شنیده ها حکایت از آن 
دارد که همزمان با این تغییر در ریاست سازمان، برخی مدیران 
ارشد این سازمان و مدیران شبکه ها نیز تغییر خواهند کرد. لذا به 
نظر می رسد که با تغییر رئیس سازمان شبکه ۳ سیما نیز از این 
تغییرات بی نصیب نمانده و فروغی و همراهانش که برنامه نود را 
تعطیل کردند و از مخالفان سر سخت فردوسی پور بودند کنار 
رفته و مدیران جایگزین نیز به واسطه پایگاه اجتماعی عادل 
در میان مردم و بازگردادند اعتماد مردم به این رسانه 
فردوسی پور و برنامه اش را پس از سال ها به آنتن شبکه 
۳ بازگردانند.  چنانکه محمدمهدی فروردین، رئیس 
فراکسیون ورزش مجلس گفته است: »قرار شده 
دوستان در صداوسیما مساله بازگشت 
عادل فردوسی پور به برنامه نود را 
بررسی کنند و در دولت آینده 
بازگشت فردوسی پور  شاهد 
باشیم. علاقه  تلویزیون  به 
داشتیم همان اول کار آقای 
به  پور  فردوسی  عادل 
برنامه 9۰ برگردد، اما با 

تاخیر مواجه شد.«

آرمان ملی – مطهره شفیعی: مجلس 
انقلابی هم معنا شد! همان انقلابی هایی که 
در طول دولت روحانی و مجلس دهم با هر 
شایعه ای درباره آغاز به کار پروژه جدید یا ارایه 
تسهیلات قانونی به افراد حقوقی فریاد وااسلاما 
سر می دادند و از سیاه نمایی درباره اصلاح طلبان 
و اعتدالیون دریغ نداشتند، اکنون چهره واقعی 
خود را نمایان کردند. سفر با پرواز اختصاصی به 
عتبات عالیات به همراه خانواده! اگر چه به این 
سفر نرفتند، اما دهان به انتقاد از مجلس برای 
برنامه ریزی این سفر باز نکردند. نکته قابل تامل 
آنجا بود که این نمایندگان مدعی می شوند از 
اختصاصی بودن سفر اطلاع نداشتند! در اذهان 
بسیاری هست که پورابراهیمی نماینده ای که 
نامش در لیست مسافران پرواز اختصاصی به 
عراق بود، چندی قبل چنین گفته بود: »امروز 
مهم ترین مطالبه مردم این است که مسئولان 
با وحدت، انسجام و همدلی دست به دست هم 
دهند و برای رفع مشکل بیکاری و معیشت مردم 
که از ملموس ترین خواسته های آن هاست، گام 
بردارند.« همدلی مورد نظر این نماینده انقلابی 
سفر با هواپیمای اختصاصی به عراق و پس از لغو 
آن سفر به مشهد است؟! آیا نمایندگان مجلسی 
که خود را انقلابی می نامند، نمی دانستند سفر 
به خوزستان برای بررسی مشکلات این استان و 
آرامش بخشیدن به مردم این استان ضروری تر 

از سفر به مشهد و عراق بود! 
 ماجرا چه بود؟

سفر خانوادگی سه نماینده مجلس به عراق 
موضوعی بود که سبب انتقاداتی در کشور شد. 
ماجرا از انتشار بخشی از نامه معاونت اجرایی 
مجلس خطاب به دهقانی فیروزآبادی مدیرکل 
امور مجلس وزارت خارجه در فضای مجازی 
آغاز شد که در آن تصریح شده بود محمدرضا 
پو ابراهیمی به عنوان رئیس کمیسیون اقتصادی ، 
رئیس  به عنوان  کوچی  رضایی  محمدرضا 
کمیسیون عمران و سید امیرحسین قاضی زاده 
هاشمی به عنوان رئیس گروه دوستی پارلمانی 
ایران و عراق به اتفاق اعضای خانواده با پرواز 

اختصاصی به منطور زیارت عتبات عالیات به 
عراق عزیمت خواهند کرد. زمان آغاز این سفر 
26 تیر و بازگشت آن اول مرداد ذکر شده بود.  
این سفر از آن جهت خبرساز شد که کشور در 
وضعیت مناسبی به سر نمی برد چنانکه از یک سو 
بحران کرونا که سلامت مردم را به خطر انداخته 
و از سوی دیگر با توجه به اعتراضات خوزستان و 
سایر شهرها انتظار این بود که نمایندگان مجلس 
به چاره اندیشی بپردازند و سفر در این ایام توجیه 
نداشت. ضمن اینکه با توجه به وضعیت اقتصادی 
خانوارهای ایرانی سفر با هواپیمای اختصاصی 
که نیازمند بودجه زیادی است، این تصور را در 
اذهان پدید آورد که دغدغه معیشت مردم برای 
نمایندگان معنایی ندارد و به دنبال استفاده از 
موقعیت های این چنینی مانند سفر به عراق با 

پرواز اختصاصی هستند. 
  بلیت نبود، رفتیم مشهد!

ظاهرا این سه نماینده باتوجه به اعتراض های 
صورت گرفته از انجام این سفر خودداری کردند، 
اما به طور طبیعی به عنوان فاصله میان گفتار 
و کردار در پرونده مجلس یازدهم ثبت خواهد 

شد. زمانی که از کوچی درباره این سفر سوال 
شد، از انکار آن خودداری کرد و گفت: »قرار 
بود در روز عرفه با سفر به عتبات عالیات در 
مراسم روز عرفه کربلا حضور پیدا کنیم. دو 
شب گذشته نیز متوجه شدیم بلیت هنوز برای 
سفر فراهم نشده و با توجه به شلوغی سفرها تا 
دو شب گذشته بلیت پرواز عادی برای ما پیدا 
نشد. بنا بود با پرواز سیستمی سفر کنیم و حرفی 
از پرواز خصوصی و تشریفات وجود نداشت؛ 
زمانی که به فرودگاه رفتیم و مراجعه کردیم به 
ما گفتند پرواز اختصاصی است و با تشریفات 
انجام می شود که ما مخالفت و مقاومت کردیم 
و نهایتا سفر لغو شد و شبانه با پرواز عادی به 
مشهد رفتیم.« رئیس کمیسیون عمران مجلس 
بیان کرد: »اساسا انتشار چنین خبری و سفر 
ما به عتبات عالیات صحیح نیست و همان شب 
ما با سایر نمایندگان سفر را لغو کردیم؛ چراکه 
خبری از پرواز خصوصی و تشریفات این چنینی 
نداشتیم؛ لذا چون موافق چنین اقدامی نبودیم 
سفر را لغو کردیم.« تناقض در اظهارات کوچی 
نمایان است چنانکه از یک سو می گوید با پرواز 

عادی به مشهد رفتند و اما به این سوال پاسخ 
نداده است که چگونه توانستند با توجه به حجم 
انبوه متقاضیان سفر به مشهد در روز عرفه بلیت 

تهیه کرده و به مشهد رفتند. 
  پرواز اختصاصی دیگه چیه؟!

دو نماینده دیگر که از اساس خود را بی خبر 
از پرواز اختصاصی نشان دادند چنانکه رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس به فارس گفت: ما 
اساسا اطلاعی از پرواز خصوصی خود نداشتیم و 
به محض مطلع شدن از این پرواز سفر را لغو کرده 
و بازگشتیم. محمدرضا پورابراهیمی افزود: ما 
نمایندگان ملت هستیم و هرگز معتقد به تبعیض 
میان مردم و وکلای آنها نیستیم؛ بنابراین نسبت 
به این موضوع اعتراض کردیم.  سیدامیرحسین 
قاضی زاده نماینده مردم مشهد نیز در صفحه 
شخصی خود در واکنش به این موضوع نوشت: 
 دیشب در پرواز اختصاصی! به همراه مردم عزیز 
به مقصد حوزه انتخابیه ام  »مشهد مقدس« با سه 
ساعت تأخیر. و حکایت معروف »خسن و خسین 
هر سه دختران معاویه هستند«! در روز عرفه 

در حرم مطهر رضوی دعاگوی شما خواهم بود.

احتمال بازگشت »عادل« به قاب تلويزيون       »آرمان ملی« از احتمال احیای برنامه 90 فردوسی پور گزارش می کند:   
    رئیس فراکسیون ورزش مجلس: در دولت آینده شاهد بازگشت فردوسی پور خواهیم بود

فعال سیاسی اصلاح  طلب درباره وضعیت جریان اصلاحات 
بعد از انتخابات که بسیار مورد هجمه و انتقاد قرار گرفت، 
اظهار داشت: مثالی در فرهنگ مذهبی ما وجود دارد مبنی 
بر اینکه زمانی که شخصی از دنیا می رود، هنگام تشییع 
جنازه اش فکر می کند که باید از جا برخیزد و لحظه ای که این 
کار را انجام می دهد، سرش به سنگ لحد می خورد و آن وقت 
متوجه می شود چه اتفاقی افتاده است. هدایت آقایی تاکید 
کرد: با این اتفاقاتی که در این دوره از انتخابات روی داد؛ هم 
جریان اصلاحات و هم جریان اصولگرا اگر بیدار شده باشند، 
باید سرشان به سنگ خورده باشد که امیدوارم با این سر به 
سنگ خوردن بفهمند وضعیت چگونه است. وی افزود: برخی 
در جریان اصلاح طلب در یک فضای فکری سیر می کردند و 
آن این بود که در قالب حاکمیت به هر شکلی حضور داشته 
باشند تا این حضور باعث شود تغییراتی در ساختارها، رویه ها، 
سیاست گذاری ها، قانون گذاری و در نهایت در عملکردها به 

وجود بیاورند و مسیر خود را بازبینی کنند.

عضو فراکسیون امید مجلس دهم درباره چالش های 
اصلاح طلبان اظهار کرد: اصل بازندگی و پیروزی برای مردم 
است در عین حال چند دوره اصلاح طلبان سرکار بودند 
و اصولگرایان نبودند و در حاشیه به سر می بردند. وقتی 
گروهی شکست می خورد، مقداری تفرقه در اردوهای آنها 
ایجاد می شود و در اثر دودستگی باخت را به گردن یکدیگر 
می اندازند و تا مدتی بین آنها اختلاف است تا دوباره دور 
یکدیگر جمع شوند. محمد قمی افزود: به نظر می رسد 
اصلاح طلبان کم کم در حال رصد کار دولت جدید هستند و 
جایی که لازم باشد تذکر می دهند و انتقاد و مسائل مختلف را 
مطرح می کنند و برای اتحاد و انسجام، برای آینده خودآزمایی 
می کنند. قمی ادامه داد: در واقع عمده ترین چالش دو جناح 
این است که بعد از شکست طبیعتا بین آنها اختلاف ایجاد 
می شود ولی مهم این است که افراد -چه زمانی که سر کار 
هستند و چه زمانی که نیستند- باید برای حفظ نظام هر چقدر 

می توانند تلاش کنند. 

رئیس دفتر رئیس جمهوری، ادعاهای هفته های اخیر نسبت 
به دولت مبنی بر اینکه مسئولان دولت به دنبال خروج از کشور 
هستند یا اینکه دولت زمین سوخته تحویل می دهد را اتهاماتی 
ناروا و نادرست توصیف کرد. محمود واعظی با بیان اینکه برخی 
در این زمینه ها شعار می دهند و با مردم به صورت دقیق صحبت 
کنند که منظورشان از زمین سوخته چیست یا این زمین 
سوخته کجاست، گفت: این دوستان به طور روشن بگویند 
زمین سوخته در حوزه های نیرو، برق، آب، پتروشیمی، راه آهن و 
غیره کجاست تا وزرا و اعضای دولت به صورت صریح پاسخ دهند 
و بگویند هنگامی که دولت را تحویل گرفته اند، این حوزه ها در 
چه شرایطی بوده و امروز با چه شرایطی و پیشرفت هایی تحویل 
دولت بعدی می دهند. ویضمن دعوت از مدعیان برای نشان 
دادن آنچه زمین سوخته می خوانند، اضافه کرد که هرچند سفره 
مردم کوچک شده است، اما در آینده روشن خواهد شد که این 
دولت در چه شرایطی کار را تحویل گرفت، طی چه دشواری ها 

و سختی هایی کار کرد و چه چیزهایی برای دولت بعد گذاشت.

      
سر جريان اصلاحات و 

اصولگرا به سنگ خورده 
است

عمده ترين چالش، 
اختلاف پس از شکست 

است

مصداق »زمين سوخته« را 
بگويند تا توضيح دهيم

      حال ایران خوب نیست، زخم نزنید!
     کرونا هم رفیق نیمه  راه نشد، واکسن رفتن ندارد!

روایت »آرمان ملی« از سرنوشت برنامه سفر 3 نماینده به عراق 

مجلس انقلابی با پرواز اختصاصی!
 عراق نشد، رفتیم مشهد، بی خیال خوزستان  


